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193 nap a zöld-sárga paradicsomban 

 

Beszámoló latin-amerikai részképzésről 

Brazília - Fundação Getúlio Vargas (FGV), São Paulo 

 

 

A 2019/2020-as tanév őszi félévében, Brazíliában, a São paulói Fundação Getúlio Vargas 

egyetemén folytathattam, a Budapesti Corvinus Egyetemen elkezdett marketing mester 

szakos tanulmányaimat. A célország kiválasztásánál elsődleges szempont volt számomra, hogy 

egy olyan országban tölthessem külföldi cserefélévem, ahol minden szempontból új és az 

eddigiektől eltérő, különböző közeg vesz majd körül, akár a kultúráról, a nyelvről, az oktatási 

rendszerről vagy bármi másról beszélünk. A másik nagyon fontos, de kimondatlan szempont 

az volt, hogy egy különleges helyre tudjak eljutni. Mindez Brazíliával, úgy érzem maximálisan 

teljesült és egy teljesen más emberként tértem vissza. Az ott töltött 6 hónap életem eddigi 

legjobb időszaka volt. Beszámolóm célja az, hogy ebből minél többet vissza tudjak adni az 

engem ért élményekből illetve, hogy minél több hallgatónak kedvet csináljak ahhoz, hogy 

bátran jelöljék meg Brazíliát, ha külföldi tanulmányokon gondolkoznak. Nézzük hát különböző 

szempontokból, hogy mi is az, amit tudni érdemes. 

 

Szállás 

 

Az érkező cserediákok számára az egyetem, a kapcsolatfelvételt követően több különböző 

szálláslehetőséget is felajánl. Például kiadó albérleteket, host családoknál lévő szobákat, 

illetve különböző diákszállókat, közülük egyet kiemelten a „Share” névre hallgatót. Én utóbbit 

választottam és nagyon jó döntésnek bizonyult. Ennek a megvalósítási formája egészen más, 

mint itthon. São Pauloban ez egy 17 emeletes épület volt, ahol több különböző típusú kiadó 

szoba közül lehetett választani. A legnagyobb létszámú 4 fős volt, mely a legolcsóbb kategória 

volt, de persze egyénileg is lehetett bérelni szobát. Én egy két fős szoba mellett döntöttem. 

Összesen körülbelül 150-160 fő lakott az épületben, melyből körülbelül 30-40 külföldi 

cserediák volt, a lakók másik része pedig brazil egyetemi hallgató volt.  
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Az épület jellegét tekintve egy nagyon modern és belülről-kívülről jó kinézetű helynek 

mondható. Az első emeleten az edzőtermen kívül sok tanulószoba állt rendelkezésre, illetve 

mosókonyha is. A 17. emeleten, a tetőn a medence mellett grill terasz és játékterem is volt, 

felszereltsége lenyűgöző volt számomra. A kettő között pedig a lakószobák voltak 

megtalálhatók. A felszereltség mellett több más pozitívum is volt, például a 0-24-es 

portaszolgálat, az ingyen elvihető elektromos biciklik, illetve nagyon sok program, melyet a 

személyzet szervezett az ott lakók számára. Mindebből is látszik, hogy a közeg remek volt, 

ráadásul minden ott lakó nagyon összetartó és segítőkész volt. Bárkinek, bármilyen 

problémája volt, szinte biztosan akadt ott valaki a nap 24 órájában, akik tudott segíteni. 

Elhelyezkedést, lokációt tekintve körülbelül 20 perc sétára volt az egyetememtől, ami 

könnyedén teljesíthető táv volt főleg, hogy egy São Paulo méretű metropoliszban minden 

egyéb közlekedési mód elég bonyolult és hosszadalmas tud lenni. Emellett a város egyik 

nagyon jó és biztonságos környékén helyezkedett el, sok bárral és étteremmel a közelben, 

tehát garantáltan mindig volt egy jó hely, ahova be lehetett ülni esténként vagy akár nap 

közben is. Összességében ár-érték arányban úgy gondolom, abszolút jó döntés volt itt lakni, 

mert habár több cserediák barátomtól hallottam, hogy olcsóbb albérletek is elérhetők a 

városon belül, de a szervezett programok és közeg miatt abszolút csak ajánlani tudom a helyet 

bárki más egyetemista hallgatónak.  

 

Az egyetem és az oktatási rendszer 

 

Fundação Getúlio Vargas, azaz FGV. Brazília egyik legnevesebb egyeteme. Brazílián belül, a 

két legjelentősebb városban, Rio de Janieroban és São Pauloban több kampusszal is 

rendelkezik és több különböző szakterületen is indítanak képzéseket. A Corvinusnak ezek 

közül az egyik São pauloi kampusszal volt bilaterális szerződése, az EAESP-vel, mely egy üzleti 

adminisztrációs / menedzsment szakirányos kar. Ez tökéletes volt számomra, hiszen a képzés 

tematikája és tárgyai is nagy mértékben megegyeztek itthoni képzésemével, így 

tanulmányaim releváns folytatására is kivaló volt az intézmény. A kampusz rendkívül modern 

volt és technológiai felszereltség szempontjából is kiemelkedő volt. Mindezek mellett 

könyvtár, étterem, szabadidős központok, illetve sport- és edzőtermek is megtalálhatók voltak 

területén. Arról nem is beszélve, hogy a város üzleti központjához is nagyon közel feküdt, tehát 

az intézmény adta lehetőségeken kívül, ez is nagyon sok elfoglaltsági opciót kínált. Az iskolával 
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kapcsolatban még mindenképp megemlítendő, hogy nagyon környezetbarát a működése, 

ugyanis ügyintézési folyamatainak nagyrészénél már kivezették a nyomtatott, papíros 

megoldásokat és minden lehetséges módon az elektronikus ügyintézést támogatják. Én az ott 

töltött idő alatt egyetlen vizsgát sem, egyetlen beadandót sem, egyetlen igazolást, se semmit 

nem kaptam papíros formában, amit rendkívül pozitívnak találok. 

Az oktatási rendszert tekintve szintén nagyon jó véleményem van. A félév alapvetően 2 

negyedévből állt, ezek alatt 4, illetve 2 tárgyat teljesítettem a portugál nyelvi kurzussal együtt. 

Az tanórák rendkívül gyakorlat orientáltak voltak és tömbösített rendszerben voltak 

lebonyolítva, ami 3 órás ciklusokat jelentett hetente. Ami azonban különböző volt, hogy nem 

volt külön előadás és szeminárium vagy gyakorlat – szeminárium megkülönböztetés. A teljes 

időintervallum rendkívül interaktív volt. A legtöbb esetben szakmai cikkek vagy tanulmányok 

feldolgozásával haladtunk, de volt rá példa, hogy terepmunka keretein belül gyár- vagy cég 

látogatásokon vettünk részt, majd azt dolgoztuk fel oktatóink segítségével. Az óra és a 

tananyag jellegétől függetlenül nem volt olyan óra, ahol az oktató 90 vagy 180 percen 

keresztül monoton módon prezentált volna egy anyagrészt, ami sajnos Magyarországon 

nagyon is gyakori. Az oktatókat tekintve minden oktató rendkívül jól képzett és felkészült volt. 

Segítőkészségüket és rugalmasságukat ugyancsak külön kiemelném. Ami pedig szintén 

„kellemes meglepetés” volt, hogy minden brazil nemzetiségű oktatóm tökéletesen beszélt 

angolul, ami még élvezetesebbé tette az órákat, hiszen nem voltak értelmezési nehézségek. A 

tanítási stílus meglepőn újszerű és gyakorlatias volt, tulajdonképpen olyan, mintha az egész 

félév alatt több érdekes workshop-on vettem volna részt. Úgy érzem nagyon sokat tanultam 

és fejlődtem szakmai szempontból a félév során, amelyet majd effektíven fel tudok használni 

a közeljövőben. A tárgyak teljesítése persze nem volt a legkönnyebb feladat és pont az előbb 

említett szempontok miatt sokat kellett készülni a kurzusokra, de úgy gondolom abszolút 

megérte, hiszen értékes tudást szereztem. 

A portugál nyelvi kurzusra külön kellett jelentkezni és díjat is kellett fizetni érte. Ez azonban 

nem volt a legjobb. 3 különböző csoportot hoztak létre a jelentkezők között (kezdő – közép – 

haladó), ami csoportonként legalább 15-20 hallgatót jelentett. Az ilyen nagy számú csoport 

megnehezítette az oktatók dolgát is, illetve a hatékony haladást is befolyásolta, így ehelyett 

inkább ajánlanám a magántanárok által kínált kiscsoportos kurzusokat, melyeket nem az 

egyetem biztosít. Árban egyébként a kettő között nincs sok különbség, de úgy gondolom egy 

kiscsoportos kurzuson sokkal jobban lehet haladni egy új nyelv elsajátításával.  
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Kultúra és életvitel 

 

A dél-amerikai, de főleg brazil életvitel és kultúra megdöbbentő és csodálatra méltó 

véleményem szerint. A hétköznapi emberek rendkívül jókedvűek és segítőkészek. Nekem az 

első hónapokban, míg valamennyire el nem sajátítottam a nyelvet több nehézségem is volt, 

ugyanis Brazíliában a népesség csupán nagyon alacsony százaléka beszél a portugálon kívül 

bármilyen más nyelvet. Ennek ellenére sosem estem kétségbe vagy kerültem olyan helyzetbe, 

amelyben ne próbáltak volna meg legalább valahogy segíteni nekem, akár mutogatással, akár 

írással vagy bárhogy máshogy. Ez a közvetlenség és kedvesség, ami a brazilokra jellemző 

egészen meglepő volt európai szemmel nézve. A közvetlenségnek és jókedvnek pedig szinte 

velejárója az aktív társasági élet is. Nincs is annál jobb példa, hogy São Pauloban, a 

legforgalmasabb, legközpontibb utcát – az Avenida Paulista-t – minden vasárnap lezárják 

azért, hogy ott az emberek sétálgathassanak, iszogathassanak, kikapcsolódjanak és jól érezzék 

magukat. Mindehhez persze hozzá tartozik, hogy az utcán, egymástól belátható távolságra 

mindig megtalálható legalább egy olyan árus, akinél elérhető egy jól behűtött sör. Ezen sem 

kell meglepődni, hiszen a braziloknak mondhatni nemzeti italuk a sör, de csakis, ha jéghideg. 

Kulturális tekintetben muszáj megemlíteni a nemzet mély vallásosságát, bármely városban 

jár az ember országszerte. Illetve azt is, ami az emberek számára legalább olyan fontos, mint 

a vallás, a futball. Nem véletlenül mondják, hogy Brazília a labdarúgás egyik bölcsője. A sport 

iránt érzett rajongás és megszállottság szinte elképzelhetetlen. Több ízben volt szerencsém 

tapasztalni személyesen, hogy milyen a hangulat egy igazi brazil derbin, mikor az ország 

legjobb csapatai játszanak egymás ellen.  

Életvitelt tekintve, ha egy szóval akarnám igazán jellemzően leírni, a szabadság szót 

használnám. A korábban leírtakból szinte már következtetni is lehetett volna, hogy valami 

hasonló fog következni. Ezzel együtt csak igazolni tudom a tengeren átszűrődő híreket, most 

már személyes tapasztalattal is. Az emberek egyáltalán nem aggodalmaskodnak vagy 

gondterheltek, rosszkedvűek hétköznapjaikban, éppen ellenkezőleg. Ez pedig a mindennapi 

élet több aspektusában is megmutatkozik, például a közlekedésben is. Mindezek miatt is 

gondolom, hogy ez a kultúra megdöbbentő és csodálatra méltó. Brazíliában tényleg szinte 

nem is lehet rossz kedve az embernek. 
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São Paulo és Brazília 

 

Utolsó nagyobb pontként fontosnak tartom, hogy írjak egy keveset magáról a városról és 

az országról is, hiszen a világ egyik legnépesebb városáról és országáról is van szó. São Paulo 

egy igazi metropolisz. Lakossága meghaladja a 14 milliót és ez a szám érződik is, mikor az 

ember sétálni megy, vagy éppen tömeg közlekedik. A város nagyon-nagyon sok lehetőséget 

rejt magában és eszméletlen szép helyek vannak, melyeket ténylegesen csak akkor 

ismerhetünk meg, ha ott élünk huzamosabb ideig. Egyébként ezekre az egyetem is felhívja az 

érkező cserediákok figyelmét a félév elején. Azt persze ne gondoljuk, hogy egy szemeszter 

alatt kiismerjük a várost, hiszen hatalmas területről van szó, de azokra a helyekre, amiket 

érdemes megnézni, könnyedén el lehet jutni ennyi idő alatt.  

Brazíliát, mint az országot tekintve ez hatványozottan igaz. Hatalmas országról van szó 

megannyi természeti csodával és csak akkor érzékeljük ezt igazán, ha már ott vagyunk. Nekem 

a félév során volt szerencsém több városba is eljutni, melyek legalább olyan lenyűgözők, mint 

São Paulo, azonban 6 hónap egyáltalán nem elég arra, hogy fel tudjuk fedezni az országot. Ez 

persze nem is baj hiszen, aki egyszer ellátogat Brazíliába az biztosan beleszeret annyira, hogy 

legalább egyszer még visszatérjen az életében és ez majd jó alkalmat ad a későbbiekben az 

ország további részeinek felfedezésére.  

A biztonsági szempontokat figyelembe véve bátran mondhatom, hogy engem a kinn töltött, 

több mint 6 hónap alatt egyetlen atrocitás sem ért. Ez persze azon is múlik, hogy tudunk-e 

figyelni környezetünkre és magunkra, szemfülesek vagyunk-e, illetve felismerjük azokat a 

szituációkat, amiket érdemes elkerülni. Ha mindez adott, biztos vagyok benne, hogy nem 

érheti nagy meglepetés az embert. 

Pénzügyileg tekintve, a Campus Mundi által kiegészített támogatás elegendő ahhoz, hogy 

kényelmesen eléljünk a világ egyik legnagyobb városában egy fél éven keresztül. Az árakat 

tekintve, a legtöbb alapvető élelmiszert tekintve 1,5–2-szer magasabb árak a 

legáltalánosabbak, de vannak olyan termékcsoportok is, melyek olcsóbbak, illetve vannak 

jelentősen drágábbak is. Az albérleti és közlekedési árak körülbelül megegyeznek az 

itthoniakkal.  Tehát ár színvonalat tekintve nincs hatalmas különbség a két ország között, de 

Brazília még fejlődő ország lévén is drágább egy kicsit.  
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Jótanácsok 

 

1. Megérkezést követően szükség lesz egy telefonelőfizetésre. Szolgáltatót tekintve 

elsődlegesen a TIM-et ajánlanám.  

2. Érdemes alapból egy Revolut vagy hasonló szolgáltató által biztosított bankkártyával 

érkezni. Jelentősen megkönnyítheti az ingyenes készpénzhez jutást. 

3. A szövetségi rendőrség ügyintézési procedúrájának intézését minél előbb kezdd el, 

mert nagyon hosszadalmas folyamat.  

4. Érdemes egy adószámot (CPF-et) igényelni, ugyanis az online vásárlás csak ennek 

segítségével lehetséges, az igénylés folyamata pedig elég egyszerű. 

5. Mindenképp iratkozz be egy portugál tanfolyamra, ugyanis ahogy már szó volt róla, a 

népesség nagyon alacsony százaléka beszél angolul, szóval szükséged lesz rá. 

6. Éjszaka buliból hazafelé ne sétálj semmiképp se, ha közel laksz se, ez veszélyes lehet. 

Az Uber nagyon olcsó és nagyon gyors is, használd inkább azt.  

7. Vigyázz magadra, értékeidre és légy elővigyázatos! Akkor a baj elkerül. 

8. LÉGY NYITOTT ÉS ÉREZD JÓL MAGAD! ☺  

 

Zárszó, utóirat 

 

Bátran állíthatom, hogy São paulói félévem, életem eddigi legjobb féléve volt, minden 

tekintetben. Hihetetlen élményekkel és tapasztalatokkal jöttem haza január végén, egy 

teljesen másik emberként. A városra, ahogy egész Brazíliára is jellemző, hogy sosem áll meg 

az élet és minden városnak megvan a saját „vibe”-ja, mely magával ragadó tud lenni.  

Ez egy olyan lehetőség, amit semmiképp sem érdemes kihagyni, hiszen olyan barátságokat 

és kapcsolatokat köthetünk, olyan élményeket élhetünk át és olyan tapasztalatokat 

gyűjthetünk, melyek az egész életünk során végig kísérhetnek minket és sosem feledjük 

azokat. Ezért az épp döntés előtt álló hallgatóknak üzenném, hogy a külföldi cserefélévet 

egyszerűen nem szabad kihagyni, illetve ha van lehetőség arra, hogy Brazíliába vagy más dél-

amerikai városba utazzatok és töltsétek féléveteket, ne habozzatok egy pillanatig sem azt 

választani. Garantáltan maradandó élmény lesz! 


